

# 中国产业发展与企业改革

CHINA'S INDUSTRIAL DEVELOPMENT AND ENTERPRISE REFORM

### 主编 史忠良 吳家骏

CHIEF EDITOR ZHONGLIANG SHI JIAJUN WU



**ECONOMIC MANAGEMENT PUBLISHING HOUSE** 

## 中国产业发展与企业改革 China's Industrial Development and Enterprise Reform

主编 史忠良 吴家骏 Chief Editor Zhongliang Shi Jiajun Wu

经济管理出版社

Ecouomic Management Publishing House

**责任编辑** 卢小生 版**式设计** 陈 力 **责任校对** 白 云

#### 图书在版编目(CIP)数据

中国产业发展与企业改革/史忠良, 吴家骏主编.—北京: 经济管理出版社, 2001.8 ISBN 7-80162-241-3

I.中... Ⅱ.①史...②吴... Ⅲ.①产业—经济发展—研究—中国②企业—经济体制改革—研究—中国 Ⅳ.F12

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2001) 第 051888 号

#### 中国产业发展与企业改革

China's Industrial Development and Enterprise Reform

主編 史忠良 吴家骏 Chief Editor Zhongliang Shi Jiajun Wu

出版:经济管理出版社

(北京市新街口六条红园胡同8号 邮编:100035)

发行: 经济管理出版社总发行 全国各地新华书店经销

印刷:北京地质印刷厂

787×1092 毫米 1/16 31.25 印张 774 千字 2001 年 8 月第 1 版 2001 年 8 月北京第 1 次印刷 印数: 1-6000 册

ISBN 7-80162-241-3/F·229 定价: 60.00 元

#### ·版权所有 翻印必究·

凡购本社图书,如有印装错误,由本社发行部负责调换。 通讯地址:北京阜外月坛北小街2号 邮编:100836 联系电话:(010)68022974

#### 前言

经过 20 多年的改革开放,中国已初步建立起社会主义市场经济体制。国有大中型企业建立现代企业制度的改革取得了重要进展,政企分开正逐步实现。在公有制经济进一步发展的同时,私营、个体经济从无到有、从小到大,取得了长足发展。市场体系建设成效显著,除建立了较发达的商品市场外,资本、技术和劳动力等要素市场也得到了迅速发展。市场在资源配置中的基础性作用明显增强。

在经济体制改革全面推进的同时,中国的国民经济也得到了持续快速地增长,综合国力进一步增强。国内生产总值 (GDP) 2000 年达到 1 万亿美元, 过去五年的年平均增长达到8.3%, 人均国内生产总值比改革开放初期的 1980 年翻两番的任务已经超额完成。主要工农业产品产量位居世界前列, 商品短缺状况基本结束。

从 2001 年起,中国开始实施新世纪的第一个五年计划。中国政府提出今后五年国民经济和社会发展的主要目标是:国民经济要继续保持较快发展速度,经济结构的战略性调整要取得明显成效,经济增长质量和效益要有明显提高,为 2010 年国内生产总值比 2000 年翻一番奠定坚实的基础。国有企业建立现代企业制度要取得重大进展,社会保障制度比较健全,社会主义市场经济体制逐步完善,对外开放和国际合作进一步展开。就业渠道拓宽,城乡居民收入持续增加,物质文化生活有较大改善,生态建设和环境保护得到加强等。

为实现上述目标,中国政府提出的一个重要的指导方针就是以改革开放和科技进步为动力,以结构调整为主线。中国经济已经到了不调整结构就不能发展的时候。如果按原有的结构和租放增长方式发展经济,不仅产品没有市场,资源和环境也难以承受。因而必须在发展中调整结构,在结构调整中保持较快发展。今后五年要着力调整产业结构、地区结构和城乡结构,特别是要把产业结构调整作为关键。要巩固和加强农业的基础地位,加快工业改组改造和结构优化升级,大力发展服务业,加快国民经济和社会信息化,继续加强基础设施建设。

这次的结构调整尤其强调结构调整的战略性、全局性和开放性。针对中国产业结构不合理、部分产品竞争力弱的问题,强调要以尽快提升中国主要产业产品的国际竞争力为出发点,加快产业结构调整步伐;针对地区发展不协调、地区差距扩大的问题,强调要以共同富裕为目标,以加快西部开发为契机,调整地区经济结构;针对城镇化滞后问题,强调要着眼于改善城乡二元结构,走多样化、城镇化道路,调整城乡结构;针对居民收入分配差距拉大,农民收入和农民消费需求增长乏力的问题,强调要以增加广大农民和城镇低收入者收入为重点,调整收入分配结构,从而调整最终需求结构;针对经济全球化趋势的新特点,强调进一步扩大对外开放、更好地利用两个市场、两种资源、在开放中加快经济结构调整。

战略性的结构调整,必须有战略性的举措相配合。中国政府提出通过六大战略——科教兴国战略、可持续发展战略、西部大开发战略、城镇化战略、人才战略、"走出去"战略的实施来推进结构调整。其中,西部大开发战略,是按照协调发展各地区经济,最终走向共同富裕的总体要求提出来的。提出城镇化战略,对打破长期分割的城乡体制,改变二元结构,加速中国的现代化进程、必将产生深远影响。人才战略是科教兴国战略的深化,是推进科技

创新、促进结构升级的重要基础。"走出去"战略是抓住经济全球化带来的机遇,面对加入世界贸易组织(WTO)的挑战,趋利避害,面向国际、国内两个市场进行结构调整的战略举措。同时,中国政府也提出了要把产业结构调整与调整完善所有制结构、深化企业改革结合起来、以信息化带动工业化等重大举措。

因此,产业发展与结构调整就成了摆在中国政府面前的一项迫切的主要任务。正是在这样的背景下,江西财经大学与中国工业经济研究与开发促进会联合主办了这次中国产业发展与企业改革国际学术研讨会。这次国际学术研讨会的主题分为3个,即中国产业结构调整与产业发展、地区产业发展与区域经济、企业改革与产业发展。《中国产业发展与企业改革》一书所收集的就是参加这次国际学术研讨会的专家学者所提交的文章。我们希望,通过这次国际学术研讨会,一方面引起大家对中国产业结构调整与产业发展问题的更广泛的讨论和关注;另一方面,为中国的产业结构调整和产业发展的伟大实践做出理论工作者所应有的贡献。

主 编 2001年8月

#### **PREFACE**

Since its adoption of reform and opening – up policy over 20 years ago, China has primarily set up the socialist market economic regime. Great progress has been made in the reform of setting up modern enterprise system in large and medium – sized state – owned enterprises. Separation of government functions from enterprise management has been carried out step by step. While public – owned economy further develops, private economy and individual economy have been growing rapidly out of nothing and expanding from small to big. The effect of establishing market economy is quite noteworthy, for not only developed commodity market has been set up, but also production elements markets of capital, technology and labor have been developed with great speed. The fundamental role of market in resources allocation has been emphasized evidently.

With the general advance of its economic structure reform, China's national economy has been developing continually and rapidly, and its comprehensive national strength has been further reinforced. China's Gross Demestic Product (GDP) hit the heights of US\$ 1 000 billion in 2000, with an annual growth of 8.3% in the past 5 years. The task that per – capita GDP at the beginning of reform and opening up in 1980 is to be quadrupled has been overfulfilled. The output of leading agricultural and industrial products stands among the largest in the world and the shortage of commodities has basically come to an end.

This year China starts to carry out its first five – year plan in the new century. The main objectives of social and economic development for the next five years put forward by the Chinese government are: the national economy should keep growing with high speed; marked effect should be acquired in the strategic readjustment of economic structure; the quality and efficiency of economic growth should be improved evidently, so as to lay a firm foundation for the doubling of GDP in 2010 over 2000; great progress should be made in establishing modern enterprise system in state – owned enterprises; system of social security should relatively be perfected; socialist market economic regime should gradually be consummated; opening to the outside world and international co – operation should be push forward further; employment channels should be broadened; income of both urban and rural residents should be increased continually; physical and cultural life should be improved; construction of ecological system and environment protection should be reinforced; etc.

To fulfill the above – mentioned objectives, Chinese government set forth a principal guideline with reform, opening up and technological advance as the motive power and structural readjustment as the cardinal line. Chinese economy has come to the point that it could not develop without readjustment. If the economy develops based on the old structure and by means of extensive growth, not only products will find no markets, but also resources and environment will not be able to endure. Therefore, structures must be readjusted in development and quick development should be acquired while readjusting the structures. In the next five years, emphasis should be laid upon the readjustment of industrial structure, regional structure and urban and rural structure, among which the readjustment of industrial structure must be treated as the key. China must consolidate and reinforce the fundamental position of agriculture, expedite the reorganization and reconstruction of industry and the optimization and upgrading of structure, well develop service industry, speed up the informatization of national economy and society, and continue strengthening infrastructure construction.

This structural readjustment lays special emphasis on its strategy, wholeness and openness. In allusion to the irrationality of China's industrial structure and less competitiveness of some products, it is stressed that starting with increasing the international competitiveness of major Chinese industrial products as soon as possible, the pace of readjustment of industrial structure should be quickened. In allusion to the regionally uneven development and the expansion of regional gap, it is stressed that the regional economic structure should be readjusted aiming at common prosperity and with the western development as a turning point. In allusion to the lagging of urbanization, it is stressed that with an eye to improving the dualistic structure of urban and rural areas and taking the road of diversified urbanization, the structure of urban and rural areas should be readjusted. In allusion to the enlargement of residents' income distribution and the weak growth of farmer' income and demand for consumption, it is stressed that increasing the income of numerous farmers and townees should be focused on, and the structure of income distribution should be readjusted. In allusion to the new characteristic of economic globalization, it is stressed that China should further expand opening up to the outside world, make better use of two markets and two categories of resources, and accelerate the readjustment of economic structure in opening up.

Strategic structural readjustment must go with strategic moves. To push the structural readjustment, Chinese government put forward six strategies, i. e. the strategy of relying on science and education to rejuvenate the nation, strategy of sustainable development, strategy of western development, strategy of urbanization, strategy of human resource and strategy of "go outside". The strategy of western development is put forward in light of the total requirement to co - ordinate the economic development of different areas for the ultimate purpose of common prosperity. The strategy of urbanization will certainly have a profound effect on breaking the chronically intersected system of urban and rural areas, remodeling dualistic structure and accelerating China's process of modernization. The strategy of human resource deepens the strategy of relying on science and education to rejuvenate the nation, and is the main foundation for pushing technological innovation and promoting structural upgrading. The strategy of "go outside" is a strategic move to grasp the opportunity brought by economic globalization, in the face of the challenge brought by entering World Trade Organization (WTO), to take the advantage and avoid the disadvantage, and to readjust the structure for both home market and world market. Besides, Chinese government has also launched moves to integrate the readjustment of industrial structure, the readjustment and improvement of ownership structure, and the deepening of enterprise reform, and to drive industrialization by informationization.

Thus, the industrial development and structural readjustment have become an exigent and

primary task in front of the Chinese government. Against such a background, the international conference on Chinese industrial development and enterprise reform is jointly held by JXUFE (Jiangxi University of Finance and Economics) and CPIERDC (the Council for the Promotion of Industrial Economic Research and Development in China). This international conference covers three themes, i. e. industrial structural readjustment and industrial development, regional industrial development and regional economy, and enterprise reform and industrial development. This symposium is the collection of the papers submitted by the experts and scholars participating in the conference. We hope that through the international conference, on one hand, more extensive discussions will be made on and more attention will be given to Chinese industrial structural readjustment and industrial development, on the other hand, theoretical workers can make contributions they are supposed to do to the great practice of Chinese industrial structural readjustment and industrial development.

Chiet Editor August, 2001

#### 目 录

前言\1

#### 第一篇 产业结构调整与产业发展

加强高新管理技术研究, 促进高新技术产业发展/李宝山 王建军/3 高新技术引领中国产业结构的升级发展/吴少平/8 名牌经济与产业结构调整/余套炎/15 国家经济安全:对中国参与经济全球化的思考/史忠良 丁 梁/24 加入 WTO 后的中国产业安全与产业保护/刘满风/32 国内产业安全评价指标体系构造/何 昌/38 新形势下中国产业调整和发展的若干问题/刘世锦/45 买方市场下的结构调整问题研究/廖进球 张孝锋/50 加入 WTO 对中国产业发展的影响及对策/胡大立/56 论工业品相对过剩条件下的结构调整/刘伦武/60 中国产业结构失衡与优化新探/陶立新/65 论产业调整与升级中的财税政策/刘汉屏/74 中国资本市场的发展对产业结构调整影响的分析/严 武 刘 杰/81 中国煤炭产业市场结构分析与产业组织政策/纪成君 刘宏超/92 企业联盟与虚拟企业:中国产业组织结构优化的新探索/孟 韬 丁 宁/101 自然垄断型企业改革的国际比较/肖兴志 张 夏/107 对外商直接投资中污染产业转移的思考/吴易明/119 国外规制改革与我国垄断性行业引入竞争机制的条件/陈富良 万卫红/124 日、韩产业保护政策及对我国的启示/胡琳琦/132 财政政策外部约束的国际比较/汉斯乔根·赫尔/139

#### 第二篇 地区产业发展与区域经济

西部大开发过程中财政金融政策协调配合研究/冉光和/157 知识经济与中国城市产业空间布局的调整/成稳宁/162 构建缘西边境国际经济合作带

——实现西部大开发与大开放有机结合的全新战略构想/董 藩/169 企业网络: 一种新兴的区域发展模式/高 勇 钱省三 张立涛/176 我国加入 WTO 对欠发达地区的机遇与挑战分析/吴志军/182 加入 WTO 与中国西部产业结构调整的难题和对策/杨文选/192 WTO 框架与中国经济发展

——江西产业发展的新构想/战 勇 王 健/196
面对 WTO, 江西产业结构转换对策/陈运娟/205
南京市经济结构调整与产业升级的战略思考/顾 江 谢息贞 刘 勇 张廷人/216
新经济下对东北老工业基地产业调整与升级的探索/张树安/225
欠发达区域开发的国际经验与借鉴/李新建/232
美英法解决地区差距问题的做法及对中国的启示/彭新万/241
美国政府在西进运动中的作用及对中国的启示/张进铭/250
江西工业化与工业发展若干问题研究/卢福財/256
20 世纪末江西省工业化阶段的判断/王秋石 刘江会/266
对江西发展环境产业的探讨/廖卫东/271
略论江西汽车工业的改革及其发展/雷 平 肖兴正/276
西部地区"突变型"发展战略构想/贺香林/282
工厂布局对美国联合钢铁工业部门的影响/罗伯特·P·罗杰斯/287
西部大开发、中部怎么办/张建丽/307

#### 第三篇 企业发展与产业发展

论国有企业改革的攻坚任务/吕 政/321 国企脱困与深化改革/吴家骏/326

亚洲的国际化城市与亚洲国际轴心线/福士昌寿/312

论国有企业战略性改组的理论思路/芮明杰 吴光飚/333

国有企业改革与产业组织优化/闵宗陶 杨秀云/346

基于增强控制力的国有企业改革/刘解龙/353

关于国有企业公司制改革中的产权问题/程宗璋/359

中国大型企业国际竞争力的比较研究/郝云宏 王淑贤 余镜怀/364

论打造国企科技主导型经济/杨承训/374

市场结构与企业技术创新关系研究/表泽沛/379

论制造业企业的信息化/李良智 张孝锋/386

国有企业产业信息化研究/郭华平/392

信息时代企业的整体重组——ERP与电子商务/陈 铭/399

论企业的信息化建设/刘继云 郭亚雄 蒋寒迪/404

加入 WTO 对中国中小企业技术创新的影响及对策/何维达 龙晓柏/411

变革时代的营销元素论/杨 慧/420

以现代人力资源管理创造企业竞争优势/李胜兰/427

21 世纪跨国公司在中国的机遇/王林生/434

经理股票期权问题的金融工程解决/黄志刚 康爱军/438

企业非合作策略性行为理论述评/千春晖/445

面向可持续发展的企业绿色创新思考/舒 辉/453

会计信息系统的审计/周 云/459

运用小组数据判断自动取款机在高、中高和中低收入国家国内经

济扩散公式初探/纳德勒·A·马克/467

后记/481

#### **Contents**

PREFACE/1

## Part One Industry Struclure Adjastment and Industral Development

Strengthen the research on Hi&New management technology and accelerate the development of Hi&New technological industry/Baoshan Li & Jianjun Wang/3

Hi – new Tech Leading Chinese industry structure adjustment and update/Shaoping Wu/8 Famous Brand Economy and Industrial Structure Adjustment/Xinyan Yu/15

National Economical Safty: A Thought about Economic Globalization in China/Zhongliang Shi Liang Ding/24

Industrial Safety and Industrial Protection After China Joining WTO/Manfeng Liu/32
On Designation of Evaluation Indicator System of Domestic Industries' Security/Chang He/38
Problems Kegarding China's Industrial Adjustment and Development in the New Situation/Shijin Liu/45
A research of structure readjustment under Buyer's market/Jinqiu Liao Xiaofeng Zhang/50
China's Entry to the WTO: Challenges to our Industrial Development and Our Countermeasures/Dali Hu/56

On Restructuring under the Condition of Relative Surplus of Industrial Goods/Lunwu Liu/60
A New Research on the Imbalance and the Optimization of the China's Industry Structure/
Lixin Tao/65

On Finance & Tax Policies in Industrial Adjustment and Upgrade/Hanping Liu/74

An Analysis of the Influences from the Development of China's Copital Market on Industrial Structural Adjustment/Wu Yan Jie Liu/81

Analysis on Market Structure And Policy of Industry Organization of China's Coal Industry/Chengiun Ji Hongchao Liu/92

Enterprise Alliance and Virtual Enterprise: The New Exploration About Perfecting The Industry Organization Structure In China/Tao Meng Ning Ding/101

International Comparisons of Reforms in Natural Monopoly Enterprises/Xingzhi Xiao Man Zhang/107

Study on Pollution Transferring in Foreign Investment Utilization in China/Yiming Wu/119
Regulatory Reforms and the Competitive Machanism for China's Monopoly Industry/Fuliang
Chen Weihong Wan/124

Protective Polices of Industries in Japan and Korea and its Revelation to China /Linyu Hu/

External Constraints on Fiscal Policy: An International Comparison/Hansjorg Herr/139

#### Part Two Reginal Industy Development and Keginal Ecorromy

Coordination of Fiscal – Monetary Policy in the Comprehensive Development Process of the Western Part of China/Guanghe Ran/157

Knowledge Economy and Spatial Distribution Readjustment of Urban Industries in China/ Dening Cheng/162

Establishing an International Economic Cooperation Belt Along the Western Border of China—The Completely New Conception to Realize the Organic Integration of Developing and Opening China's West/Fan Dong/169

Enterprise Network: A Rising Pattern of Regional Development/Yong Gao, Xingsan Qian Litao Zhang/176

An Analysis of Challenges & Opportunities in Less Developed Areas with China's WTO Entry/Zhijun Wu/182

Problems of and Solutions to Industrial Restructure in Western China with its WTO Entry/ Wenxuan Yang/192

New Suggestions for Jiangxi's Economic Development under the Frame of WTO/Yong Zhan Jian Wang/196

Strategies for Industrial Structure Shift in Jiangxi with its WTO Entry/YunJuan Chen/205

A Strategic Thought about Adjustment of Economic Structure and Upgrade of Nanjing's Industry/Jiang Gu, Huizhen Xie, Yong Liu Yanren Zhang/216

A Probe into Adjustment and Upgrade of Industry in the Old Northeastern Bases/Shuan Zhang/225

Learning from Foreign Experience by Underdeveloped Regions/Xinjian Li/232

Enlightenment from the pratice in soloving district – gap by U.S.A., Britain and France/Xinwan Peng/241

The Role of the US Government in the Westward Movement and its Implications to China/ Jinming Zhang/250

On Some Problems of the Industrialization and the Development of Industry in Jiangxi Province /Fucai Lu/256

On Dividing Jiangxi's Industrialization Stage at the End of the 20th Century/Qiushi Wang Jianghui Liu/266

On Development of environmental Industry in Jiangxi Province/Weidong Liao/271

A Preliminary Study on the Reform & Development of Jiangxi's Automobile Industry/Ping Lei Xingzheng Xiao/276

A Strategic Concept of Great - change Model in the West Development/ Xiangmei He/282
The Effect of plant Configuration on the Integrated Steel Mill Sector in the United States/
Robert P. Rogers/287

How to Develop the Center with the West Exploration/Jianli Zhang/307

The Global Cities of Asia and Asia's International Axes/Masatoshi Fukushi/312

#### Part Three Enterprise Keform and Industry Development

On the Task of State – owned Enterprise Reform to Surmount Difficulty/Zheng Lü/321 Shading Difficulties and Deepening Reforms in State – owned Enterprises/Jiajun Wu/326

On the theoretic Logic of State - owned Enterprise' Strategic Restructure/Mingjie Rui Guangbiao Wu/333

State—owned Enterprise Reform and Industrial Organization Improvement/Zongtao Min Xiuyun Yang/346

SOE Reforms: Strengthening the Controlling Power/Jielong Liu/353

Rroperty Rights Issue in Transferring the State - Owned Enterprises to Corporation/Zongzhang Cheng/359

A Comparative Study on International Competitive Capacity of China's Large Enterprises/ Yunhong Hao, Shuxian Wang Jinghuai She/364

Forging economy of state - enterprise - leading type/Chengxun Yang/374

A Study on Relation of Market Structure and Technological Innovation in Enterprise/Zepei Yuan/379

On informationization of manufacturing enterprises/Liangzhi Li Xiaofeng Zhang/386

Research On SOE's Reforming To "Information—Orientated" Industry/Huaping Guo/392

The Integral Reformation of Enterprise in Information Period: ERP and Electronic Commerce/Ming Chen/399

On Information Industrialization Construction in Enterprises/Jiyun Liu, Yaxiong Guo Handi Jiang/404

China's entry into WTO: the impacts and countermeasures to technological innovation of small & medium enterprises/Weida He Xiaobai Long/411

On Marketing Elements of the Innovation Era/Hui Yang/420

Managing Human Resources for Competitive Advantage/Shenglan Li/427

21 Centurys' Opportuneties for TNCs in China/Lingsheng Wang/434

Financial Project: the Solution to the Problem of Executive Share Option/Zhigang Huang Aijun Kang/438

The Theory of Non - cooperative Strategic Behavior/Chunhui Gan/445

Reflection on Green Innovation of Chinese Enterprises for Sustainable Development/Hui Shu/453

Auditing of Accounting Information Systems/Yun Zhou/459

A Preliminary Study Estimating Intra – National Economy Diffusion Equations for Automated Teller Machines Using Panel Data For High Income and Upper Middle and Low Middle Income Countries/Mark A. Nadler/466

## 第一篇

产业结构调整与产业发展

## 原书空白页

#### 加强高新管理技术研究、促进高新技术产业发展

#### 李宝山 王建军

摘要:进入 21 世纪, 经济全球化趋势增强, 科技革命迅猛发展, 产业结构调整步伐加快, 国际竞争更加激烈。高新技术产业在国民经济中的比重大小, 是决定一个国家经济竞争力的重要因素, 是衡量一个国家经济发展水平和增长潜力的重要指标, 是争夺未来的制高点。我国高新技术产业化的工作自 20 世纪80 年代中期开始, 至今已有相当规模。高新技术产业要实现自身的集约化发展, 增强产业发展的集中度, 成为国民经济的增长点, 必须加强与高新科学技术产业发展相适应的高新管理技术的研究, 两个"高新"翅膀并展, 才能更快、更好地腾飞。根据我国高新技术产业正处于转换机制阶段, 重在"集约经营"、"赶超机制"的要求, 笔者认为, 要抓重点, 突出能够体现出集群性、虚拟性、模糊性、适销性的管理技术研究。

关键词: 高新技术产业 高新管理技术

作者简介:李宝山,中国人民大学工商管理学院学术委员会主席、教授、博士生导师。邮编:100872;王建军,中国人民大学工商管理学院讲师、博士研究生

# Strengthen the research on Hi & New management technology and accelerate the development of Hi & New technological industry

Baoshan Li & Jianjun Wang

Abstract The trendency of economy globalization is strengthened, science revolution developed greatly, the industry structure is adjusted quickly, and international competition is more heated in the 21st century. The rate of Hi & New technology in a nation's economy is a important factor to decide a nation's competency, a important index to measure a nation's development level and growth potentiality, and a commanding height to fight for the future. The work on the industrialization of Hi & New technology, began in the middle of 80's in the 20th century, has developed in a certain scale. We must strengthen the research of Hi & New management technology geared to the development of Hi & New technological industry, in order to realize lattr's refined development and enhance its centralization. According to our research, The Hi & New technology is in the phase of converting system and emphasize on "refined management" and "catching